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Творча зустріч <<Молоде кіно Українw>, оргалізовшtа редакцією журІШАу «Юно-Театр» 
та дирекцією фестивалю студенІОСьких фільмів <<Відкрита ніЧ>> і проведена 17 квітня 

1998 року. У зустрічі взяли участь: керівники майстерень та виклада1tі 
кінофакультету ім.LКарпенка-Карого- Юрій Іллmко, Михайло Іллєнко, 

Богдан Вержбицький, Лесь Сердюк, Тарас Денисенко; кінорежисери Андрій ДоІlчик, 

Сергій Маслобойщиков, Галина Кувівчак, Володимир Тихий, Олександра Хребтова, 
Ярослав Попов, ОлеІlа Єрьо.міІш, Андрій Цаплієнко, Сергій На , Вікторія 
Мельиикова, Андрій Максименко; прод1осер КатериІШ Кондратцова, оператори 

Анатолій Сах11о, Віталій Мельниченко, В'ячеслав Пtлунськиіі; актори Аллл Сергійко, 

Тетяна Олексенко, Євген Пашин, Людмила Травникова; кіносценарист БогдаІt 

Жолдак; культуролог Вадим Скуратівський; кореспонденти журналу «Кіпо-Театр» 

Валентина Гри11ук та Надія МІрошниченко. Зустріч веде Лариса Брюховецька. 

• Мій режисерський дебют знято уже без об'єднання «Дебют». 
• Ми звертаємо увагу на проблеми поверхові. А вирішення одне: 

хочеш знімати кіно - знімай! 

• Я розписувала матрьошки, продавала їх на Арбаті й заробила 
гроші, щоб зняти свій фільм. 

• Я мрію створити власну телестудію, заробити достатньо 
коштів, щоб мати змогу фінансувати фільми свої і своїх товаришів. 

• Нам треба перетерпіти цю скруту. «Зіграти в ящик» (тобто, 
піти на телебачення) - це, звичайно, здорово, але мені здається, це 

втрата поваги до власної професії кінематографіста. 

Лариса Брюховецька. Задум 
присвятити номер журналу 

<<Кіно-Театр>> uій тем і виник 
давно, але остаточним по 

штовхом стала по я ва в р е

дакції статті << Молоде кіно 
ФранціЇ>>, де є багато назв 
фільмів, прізвищ режисерів , 

акторів , продюсерів . У Франції 
кожного року з ' являються 

фільми молодих і їх багато . У 
• • 

нас- навпаки, останІ-в юлька 

років немає фільм ів-дебютів, 
але продовжується навчання 

на кінофакультеті і є сту-

дентські фільми , які за мірою 
• • 

своєр 1дност1 надаються для 

участі в конкурсах із фільма
ми будь-якого кінематографа . 

Звідки ця своєрідність? Може, 
студенти ще не встигли лотра-

• • •• 

пити п tд д1ю масово1 культу-

ри? Може, це реакція моло-
• 

дих на ситуацtю в нашому 

кіно , яке ніяк не знайде собі 

способу функціонування , 
• V • •• 

НІЯК не переиде ІЗ державноt 

моделі до ринкової? Чи, може, 
суттєву роль у тому, що така 

своєрідність зберігається , 

відіграють майстри, які навqа
ють студентів? То що ж це за 

феномен - молоде кіно Ук
раїни ? 

Розмова наша стосується 
• • yctx аспектІв - творчих , 

• • • V 

свпоглядних) орган tзацtиних , 

проблем сприйняття , одне 
• 

слово, nогляд на кtно моло-
• 

ДИХ З рІЗНИХ ТОЧОК зору. 

Територія, яку займає сьо-
• • • • 

годн1 украtнське юно в сус-
• • 

ПІЛЬНОМУ ЖИТТІ дуже мала, 
•• • •• 

щодо загально І територн куль-

турного nростору. Молоде 
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кtно - заимає територtю ще 

меншу, але, воно все-таки є. 

Тому є nредмет для розмови, 
тому слід його знати, сформу
вати його художн і особл ивості . 

Але сnершу - про nричи 
ни такого звуженого nросто

РУ українського кіно. Вони не 
• 
плькн в тому, що держава не 

ХОlJедбати про своє кі но. При

ЧИІ-Іа ширша - у байдужості . . . . . 
украtІІСЬКО І ЛЮДJІОСТІ ДО ВЛаС-

ПО[ кул ьтури , у відсутп ості 
сусnільІ юго запиту 1 1а аласний 

кінематограф. А шо потребує 
• 

сусnІЛьство, чим захоплюєть-

ся сьогодні людиJІ а? Кі ІІ ема
тографом американським? 
Але щось не видно , щоб гля

дачі ломилися до кінотеатрі u 

з американськими фільмами. 
Тим не менше. факт лишаєть

ся фактоl\І : агресорами на 
відеори (І ку, н а телебачеІ ІІІі за

лишається третьосортІІа гол

лівудська продукція . Ми , ук-. . . 
раІІІUІ , показали, що перед 

••• 
лицем експанс ІІ халтури 11е . . . . 
ВМІЄМО ПІДСТОЮВаТИ ІНТереСІВ 

. 
cycn ІЛ ьства , а отже, влас11 их 
• • • 
ІІ ·lТересІВ як на ринку взагал І , 

так і на ринку фільмів зокре

ма. Ми готові все вартісtІс роз
продати за безцінь: робочу . . . 
силу, торгот м Ісця, культурrн 

надбання , екранний простір , 
ефірІІий ч ас. Продати тільки 

тому, що воно наше. Нас 1 1е 
навчили поважати надбання . . . 
наuюнальrюJ культури , те , що 

лишилося 1 rам у сnадок. І ми 
" гадаємо, що , знищивши цеи 

V 

спадок - культурнии , мате-
• V • 

р1альнин , - ми нарештІ здо-

будемо рай, як мінімум аме

рика ! rський. 

Я кажу про ц і світоглядні 
• • • 

речІ , про що моnчать полпичrн 

партії і рухи , зайняті бороть
бою за владу та пошуками ви

ходу з економічної· кризи . 

Отже, фільми молодих в 
У краЇ ІІі. Так , фсtюменал ь1 ю , 

• о V . • •• 

ЩО В ІJ ИНІШІІІИ СИТуаЦІ І , ПрИ 

безгрошів' ї хтось із молоди х 
ще з 11імає к і но . Щоnравда, 
режисерських короткомет

ражн их дебютів уже Іt смає 

фактично п 'ять рок і в. Ті , що 
з'явилися, крім самих кінема
тографістів , ІІ іхто не бачив, а, 

як говорив Бернардо Берто
луччі, «фjльм, поки в ін н е 
дійшоn до зустрічі з публікою, 
- це т ільки коробка з тась

мою>>. 

Та з гадаймо те, що все-таки 

з'явилося впродовж останніх 
семи років. З ] 987 по 1993 на 
Киїnській кі н остудії і мен і 
О .Довжснка існуnало Експе-

римеІ-пальне об'єднання «Де
бют>>. Відомо, що нов і імена 
приходять в кіно nоодинц і , а 
часом хвилями . Ось на той 

• • 
перІод 1 припадає хвиля де-

бютів. Я к діяв «Дебют»? Н а 
конкурсн ій осноuі відбирали
сл сценарії (на конкурс nода
вало роботи не менше ЗО чо
ловік щороку). У <<Дебюті >> 

змогли висловитись: Сергій 
Лисенко - <<Кордон на зaf\,t 

KY>> (дипломи: <<За особл и не 
бачеJ ІНЯ >> та <<За розвиток кі 1 ю
мови>> ), Д.ТомашпольськиІ't 
трагікомічна опера за Гоголем 
«Панове, врятуймо місяць!>>, 
Віктор П риходько - ексцеІп

рична трюкоnа комсдія <<Жах 
та й годі !>>- обидві стали жаІІ-

. .. 
ровими знахщками в украІІІсь-

кому кіно . Н а фестивалях по
бували - <<Чорна яма>> Анато
лія Матешка (перший приз 
Всесоюз І юго кінофестивалю в 

Баку, 1988) , <<У далску путь>> 
О . Янчука («Золотий тризуб>> в 
Канаді). 
Пом ітними стали фільми 

<<За гибель бог і В>> Андрія Доtt
ч и ка, «Орда ІІ Ь>> Олександра 
І r 11 ат у ш і , << Що з а n и с а 11 о в 
кни гу ЖІ1ТТЯ>> Олександра Де

rнrсеІtка , <<Легка робота>> Сер
гія Попова. Зацитую одиtt із 
відгуків : <<З nеличезним іІJте
ресом персглянули прогр[!му 

вашого <<Дебюту>> . У всіх ро

ботах відчуваються 1 1аполег-
• • 

Л 11 В І ПОШуКИ , В ІІ УГРІ ШНЛ е11ср-
0 '" V V 

ГІЯ І ВеЛИКИІ1 ТВОрЧ І111 ПОТеІІ -

uіал. Особливо тішать пошу

ки у сфері rІаціо ІІальJпtх тра
ди ці й>> ( Р . Чхеїдзс, директор 

К і І І ОСТ у Д і Ї << Гр у З і Sl - ф і Л Ь М >> , 

Р.Есадзе, худОЖІІЇЙ керіВ ІІ ИК 

тб іл і ського <<Дебюту>>). 
1992 рік- шість картин

дебюті в: <<Сорочка з і сть о ж
КОЮ>> В.Домбровськоrо, <<n о
хмурий рш ІОК>> І горн Миле ІІ
ка (взяtз участь у кіtrофссти-

. . 
uam скспсримсr tтальІ юго 1 tt е-
комерційІюго кіно <<ApccrrM >>, 
Ри га) , <<Сn і л ка одІІон о г их>> 
О.Столлрова. <<Загальна кар
тина була гарна>> Євгена Сол
т 1 це в а , << Ка ї н >> В . Дя ч с н ка , 
<<СтріЛ>> Олс І ІИ Ри11д і . 
Як склалася творча доля 

згаданих дсбютантін? Г. Ши
гаєва зняла <<Відьму» за Квіт
кою-Основ'яненком, А.ДоІr
чик <<Кисневий голод>>- 1992, 
Дмитро Томашnольський 
<<Про шалене кохання, снай
пера та космонавта>> і <<Буде
мо жити!>>, Олесь Янчук <<Го
лод 33>> та <<Атентат>>, А. Ма
тешко зні ма є сер і ал <<Ден ь 
народження буржуя>>. 

На початку 1993 року ре 
дактор <<Дебюту>> М ари на 
Мєдникова nи сала: << Споді
ваємось, що Україна tre забе
ре асигнуван11 я 1 1а <<Дебют>>, 
які виділяла t':юм у УРСР , 1 1с 

позбавить молодь <<дитячого 
харчуваннЯ>>. Н а жаль ... 
Перед молодими кіrІема 

тографістами сьогод11і склад

ний вибір. Як працювати у 
своїй nрофесії? Творчий по -

• • • 
тенц r ал з ростає тІльки тод І , 

V ' 

коли заимаєшся творч Істю, а 

коли не займаєшся , ві11 зни 
кає. Творчість- ue, ttacaм
ncpeд , кі 1 ro авторське . А в tt ac 
і комерційr 1е ще не розкруче

не , робляться тільки cnpoб tt . . . 
ВІТЧИЗНЯНИХ ceptaЛll) ІІа ДОГО-

ду широкій публі ці . Молодь до 
• 

ЦЬОГО 13ІДНОШеІІІІЯ Іtе має, 

гроші заробляє працею ІІа те
лебаче нн і . Але ми З І tає мо іі 
• • • 
ІІ!ШС - ГОТОВІІІСТЬ ІТИ 8 КО-

• V о • 

f\1ерЦІJ1Ну ДІЯЛЬІІJСТЬ ЗІІИЩИЛа 

багатьох митців у світі. T of\ty, 
наnриклад, у cDpa ttції дсбю-

• 
таІІТИ nрацюють тtлькн у 

. . . 
СП ІВдруЖІІОСТ І : режисер І ПрО -

дюсер. Розподіл праці має 
бути, мають у нас з'нвити с~t 

nродюсери, аби своєю під-
• 

ПрИЄl\ІІІИЦЬКОЮ енерГІЄЮ за-

безnеЧИТИ УМОІ3И, ІІ СОбХідІІі 
. . . 

для праш творчо t . 

Зу пинюся 11<1 кількох ха
рактер Іtих ptrcax н а шого мо 

лодо го кі І ІО. Перш е - uід-
• 

сутІ tІсть опертя ІІа пс В І ІУ тра-

дицію. Як м и ЗІ І аємо, <<моло-
• • 

де 111 мець ке КІІІО>> оп иралосн 

rra ltі мсцькс кі110 20-х рокіІ3 , 
. . \' . . 
ІТМІИСЬКІ НСОрСМ ІСТИ Та рСЖІІ-.. 
CCp lt украІІІ СЬКОГО ПОСТИЧІІО-

ГО КЇІІО ІІа ДОВЖе І ІКа . У ІІа 

Ш ІІ Х МОЛОд11Х - баЖ<:l І ІІ ІН ГО
ВОрИТІf ВЛ[ІСІІОЮ МО13010, Я КУ 

ВОІІИ ІІ е ХОЧУТЬ ПОВ ' 5tЗуваТІ1 ІІі 
з нким з досt tснуючих н а

прямів. Чи плідно це? Важко 
сказати. Але це й ttc авангард. 
У студеt пів , внховаt 1 их 1 ra тс
лекл і пах та шоу-бізttссі , все-

• • 
тnк1 1 ВІд ч уnаєтьсн залежн tcтt) 

саме від цього ти пу зображеtt ь. 

Друге. З іншого боку, су-
. 

Д5І ЧН З ТОГО , ЩО З ІІІМ3ЮТЬ МО-
. 

лод І , мож t Ja говорит11 про тst-
• • 

ЖІІІІІЯ до анторського КІІІО , 
• 

nраГІІеІІІ!Н ПІДСТОЯТИ ТВОрчу 

індив ідуал ьІtість. Ні 5ІК tie 
сплутаєш ф ільм Андрія Дон
чика і фільм Ссргін Маслобой
щикооа, Дмитра Томашполь

ськоrо і Василя Домбровсько
го, Наталі АндрійчсІtко і Оле
І ІИ Дсм 'ЯІ·ІеІІКО. 
Третє. Сл ід відз 11ачити тн 

жіІІІІН МОЛОДИХ ДО лаборатор-
• 

ного характеру творчостІ. 
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Кінематограф , тісно пов'яза
ний з індустрією, мало на

дається до такого характеру 

творчості . Але чимало з корот
кометражних дебютів, а також 
такі фільми , як <<Співачка 

Жозефіна>> і <<Шамара>> - це 
яскраві приклади лаборатор-

• 

ного юно. 

Четверте , яке безпосеред
ньо витікає з третього. Харак-

. 
тер СТОСунЮВ МОЛОДОГО укра-.. . 
Інського юно з глядачем мож-

на визначити як взаємну бай
дужість. Мені скажуть, ну то 

й що? Існує некомерційне, 

фестивальне кіно. Звичайно. 
Але все-таки , згадані фільми 

• - це ще ттьки перша заявка 

не рівень бодай Кусторіци . Це 
. 

тому, що Існує принципова 

відмінн ість. Кустор іца під
креслює , що він боснієць. А 

режисери наші пов'язан ість з 
• • 

власною нацtоr-rальн1стю оми-

нають. 

Хочу ще звернути увагу на 
появу в кінорежисурі, професїі 

чоловічій , жінок . Ще на 
прикінці 80-х прийшли Ната

ля Мотузко і Галина Шигаєва. 
Потім Наталя Кіракозова, На
таля Андрійченко, Олена Дем
'яненко і серед наймолодших 

Ганна Гресь, Галина Кувівчак, 
Олександра Хребтова. Плоди . . . . ... 
жtночоt емансипацн позначи-

лись на особливості кіно . Я к 

саме? Варто подумати. 
І на закінчення кілька слів 

про фільми студентські : сту-
• 

денти волІють говорити мо-

ВО1О кіно , більше того , волі
ють обходитись без слів. Мож

ливо, це через мовну ситуа-
• 

цtю, а, можливо , все-таки че-

рез те , що прагнуть показати 

власні творчі особливості. 

Михайло Іллєико. Тут при-
• 

сутнІ люди, перед якими теж 

була криза - жорстока і дра-
V • 

матична , и ue поколІння 
V • ' 

знаишло свою вщповщь на пи-
. 

тання, яю перед иими поста-

вив час. Зараз вони вже вик-
• • V 

ладач1 , керІвники маистерень. 

Думаю, що такий обмін між 
V 

старшими и молодшими дуже 
• V 

UІкавии. 

Ярослав Попов. Я дозволю 
собі бути глобальним. Мені 

ТЕАТР 

здається , головна проблема 
V • 

людеи, народІв у тому, що 

вони живуть або минулим , 
·або майбутнім , а в результаті 

• 
- в них немає теперІшнього. 

Не знаю, навіщо згадувати 
фільми три-п ' ятирічної дав
ності , тим більше, коли зараз 
зараховується рік за три. Тре

ба казати, яке кіно є сьогодні , 
в п 'ятницю , 17 квітня. Навіть 

• 

не так про юно, тому що на 

кіно світ клином не зійшов
ся. Я кщо кіно не дається, 

• • 

ТВОРЧІ ЛЮДИ ПОВИННІ ДОВОДИ-

ти в інший спосіб, що вони 
творчі . Тому, мені здається, 

варто поговорити про зв'язок 

кіно і телебачення. Я вважаю , 
• 

ЩО МОЛОДИМ ЛЮДЯМ СЬОГОДНі 
• • 

ШЛЯХ у КІНО ТІЛЬКИ через те-

лебачеННЯ. Існуюча досі сис
тема, напрацьована нашими 

майстрами (конкурс сценаріїв, 
опіка Міністерства) , - все ue 
нам уже недостуnне і не буде 
достуnне. 

Я працюю на телебаченні. 
До речі , ви , Ларисо, сказали , 

• • • 
що за остю-н-а кІЛька роюв не 

було знято жодного режи

серського дебюту. Минулого 

року на <<Молодості>> в номі
нації <<Короткометражні філь

МИ>> була моя картина <<Пото
КИ>> . Просто, вона не знята в 
об 'єднанні <<ДебюТ>>. Але, зно
ву-таки , не треба прив'язува

тися до назви , а брати живу 
• 

ситуацно. 

Я працював на телебаченні 
- це тяжко і нецікаво. В ре-

• 

зультатІ я подумав : не прово-

дити ж усе жипя в смутку за 

кіно. І я знайшов там певний 

кайф - почав робити речі, які 
найбільш шанованим і близь
ким людям можна показати з 

гордістю . А кіно? Звичайно , 
кіно тут , в голові сидить, за
бувати його не можна . 

Юрій Іллєнко. В цій ситу а-

ції можна зробити ще одну 
спробу аналізу, що це за n'ят

ниця , в якій ми зараз перебу
ваємо? Чи є в цій п'ятниці 
віко ІЩе, яке називаємо <<кіНО>>? 
З .місця. І 'lli буде воскрес ін

ня? .. 
Юрій Іллєнко. Я не сумні

ваюсь, що воно буде. Інша 
• 

справа, що в це важко повІри-

ти, коли перебуваєш в такій 
... 

ситуацн. 

Але коріння всіх наших 
проблем не в четвер і не в ее-

• 
реду почались, а значно ранІ-

ше . Тоді, коли українське кіно 
знищувалось в Україні . Чо
мусь ми звикли вважати, що 

• • V 

nІсля незалежностІ и по чи-

нається нова проблематика. 
Нічого подібного . Фактично) 
вже на момент перебудови 

кінематограф в Україні було 
знищено. І в цій ситуації не .. 
виявилось нормально! , дое-

• • •• 
татньо1 , адекватноt сили, 

такої, що могла б його утри-
• 

мувати 1 продовжувати для 

нормальної передачі естафети 
молодим. Я опинився в ситу
ації, коли я біжу-біжу, в мене 

• • 
вже очІ повилазили, а нtкого 

довкола, хто б міг побігти далі 
й швидше , ніж я. Я вже не 
можу бігти так швидко, я сто
мився ... 

Ярослав Попов. Давайте мені 
паличку ... 

Юрій Іллmко. Давай, бери, до
рогий! Тільки ти бери так: ти 

поруч зі мною nочинаєш біпи 
• • • 

от1 десять метр1в шви;uпе, НІЖ 

я ... 
Та я закінчу тезу . Кіно було 

• • 

знищене ранtше, анІЖ наста-

ла ринкова економіка. Справ-
. . .. .. 

ДІ , ДО ситуацн рИНКОВО! ЖОД-

на кінематографічна структу

ра не була готова й не була 
• 

готова жодна персонал1я ... 
Були , звичайно, окремі перед
бачення , які тут же піддава

лися анафемі. Скажіть, хіба ми 
• • 

сьогоднІ вперше сказали : rод1 

вже дивитися на державну 

формулу кінематографа! Але й 
сьогодні Генеральний дирек
тор Київської кіностудії імені 
О .Довженка М.Мащенко в 
газеті <<Метро>> як єдину мож-

• • • 
ливtсть Існування кІнематог-

рафа ставить питання про дер

жавний кінематограф, держав
ну підтримку без будь-яких 
альтернатив . Ну і скільки він 
буде займати таку позицію , 

. . 
перетворивши юностудно на 

мале підnриємство із аренди 
площ? Оце якраз найбільший 
гріх, нав 'язуваний старшим 

поколінням , яке підробляє, 
• 



• 

о 
І --У-

замість того , щоб знімати 
фільми. 

По-друге, великий гріх мо-
• 

ЛОДОГО ПОКОЛlННН В ТОМУ, ЩО 

воно не викинуло непотрібу й 
не почало робити своє кіно. Ви 
думаєте, що коли починало 

моє покоління, хтось прибіг і 
сказав: <<На тобі паличку ... >> Ні, 
я їі зубами виривав. 

Гріхом є і те, що ви зневі
рились і сказали собі: с:Юльки 

• • 
МОЖНа ЖИТИ МрІЯМИ ПрО КІНО, 

краще я зароблятиму соб і 
• V 

СВОЮ ЖИВУ КОПІИКУ ЧИМОСЬ 
• 

таким дуже схожим на КІНО -
там теж рухома картинка. А 

на кіно чекатиму. І тільки 
• • • 

ТОДІ , КОЛИ ХТОСЬ МеНІ П1дг9тує 

все , я зніматиму кіно. Не буде 
цього. Якщо ви самі цього не 
зробите - цього ніхто не зро

бить. Мащенко не зробить , 
Іллєнко не зробить, Сердюк 
не зробить. 

Але чи є взагалі можливість 

зробитw? Просто гіпотетична 
• 

МОЖЛИВІСТЬ у ЦЬОГО МОЛОДОГО 

nокоління? Думаю , що є. По

перше, в нього є найголовні
.ше. У пані Лариси прозвучала 

• • 
цtкава думка, хоч 1 не проак-

V о • 

центована , про маистрtв, ЯКІ 

продукуJоть оте молоде поко

ління. Ідалі -ви не сплутає
те фільм Дончика з фільмом 

Лисенка, фільм Маслобойщи
кова із фільмом Шигаєвої. 
Абсолютно академічно під-

• 
тверджено, що наша юноос-

віта продукує творчі індивіду

альності. Не стільки , може , 
високих майстрів - там ще є 

певний люфт для росту, для 
• 

самовдосконалення, - ск1ль-
• • • 

ки продукцно ІНдИВJдуальну. 

І це .безцінна якість нашої 
кіно школи, і на це можна було 
покласти багато чого. І мати 

• V '-о~' • 

таких потенцtиних маистрІВ, 

які за сприятливих умов усі 
без винятку могли б стати і 
Кусторіцами , й Ангелопуло
сами, і Параджановими,- це 

на сьогодні безцінний дар , 
здобуток і розкіш в нашому 

<<неісн)'Іочому>> кінематографі. 
Факт, що тієї структури, 

тjєї форми, тієї ситуації , яка 
V • 

пр~ишла з нами, ми НІЯК не 

можемо позбутися, вона охоп
лює все . Оті ностальгійні спо
гади про <<Дебют>> ... Та нічого 
вже не буде, бо той <<Дебют>> 
був структурним підрозділом, 

фрагментом системи, яка 

вмерла, яку треба забути, 
відкинути. Тому дуже кволе 

народження нових форм цьо
го Юнематографа - на совісті 

• 
МОЛОДОГО ПОКОЛІННЯ . 

ТЕАТР 

Лесь Сердюк. Скільки б ти, 
Юрію Герасимовичу, не від
кидав усе старе і не прокла
дав новому місце, але ж гроші 
ти не відкинеш. Де взяти цим 
молодим хлопцям гроші? І за
раз буде відбуватися дуже хит
ра штука. Вже відбувається. 

Колись я починав з ролей десь 
шостого чи восьмого плану, бо 
перші ролі заздалегідь були 

• • • • 
ВІДДаНІ - З ІдеОЛОГІЧНИХ ЧИ Ще 

якихось причин, - <<старшо

му брату)>. Зараз буде те саме ) 
. . 

ТІЛЬКИ вже з nричин економІ-

чних. Ось Юрій Рогоза в оцій 

недорогій газетці пише: «Ни 
одного украинского актера не 

существует>> ... 
Юрій Іллєико . А ти що , 

• 

НІколи не чув про те , що не 
• • • • 

Існує украtнських акторІв , ре-

жисерів? Ця сама <<п ' ята ко-
• • • 

ЛОНа>> украІНСЬКОГО КІНема-

тографа знімала виключно ро-
' V • 

СІИСЬКИХ аКТОрІВ ... 
Лесь Сердюк. Та коли ти 

мені сказав , що я буду грати 
Святослава , я втратив св і 

домість. Я не міг повірити, що 
це може буrи. Я це прекрасно 
пам'ятаю. Але зараз гроші на 

фільми даватиме не Держкін о, 
а НТВ. І НТВ казатиме : отого 
треба знімати, а того не треба. 
Юрій Іллєнко. Треба зла ма-

• • 
ти дек1лька стереотип1в разом 

з цією системою. Насамперед-.. . 
про те, що украtнського КІно 

нема . Це стало розхожою 
вульгарною думкою. Це ста
ло нормою. Мені це говорив 
в обличчя чиновник Міні
стерства фінансів . Я запитую : 
« І кому ви це говорите?)> На 

підставі цього міфу робиться 
дуже простий висновок. <<Ні
чого страшного , - сказав 

• • V 

менІ ще поважнtшии чинов-.. 
ник , - немає украенського 

кіно , то проживемо й так . У 
Буркіна-Фасо немає свого 
кіно , й нічого - живуть>>. І 

• • 

ми вже вс1 повІрили, що таки 
• 

немає в нас к1но, немає ак-

торів. От у Москві є, а в нас 
немає .. . 
Та навіть якщо просто на

звати тих, хто вийшов з на

шого інституту- Миколай
чук , Брондуков , Недашківсь
ка, Гаврилюк . На великий 
кінематограф чотири зірки -

• • 
це немало, а ще є ПІдЗІрочки. 

А покійний Вітя Панченко , 
• V 

уншерсальнии актор ... 
Ви щойно назвали плеяду 

режисерських імен . Вони зня
ли усього по одному фільмові , 
але вони не зникають з пам '

яті . Стільки фільмів пройшло 
перед нашими очима , як у 

воду булькнуло, ніхто їх і не 
згадує , а ці .. . <<Кисневий го-

.. 
лод>> -залишився, стоtть пе-

ред очима. Поруч з ним Мас
лобойщиков- інша стилі сти-

• о • • 

Ка, ІНШа культура, ІНШІ СВІТИ . 
Галина Шигаєва ... І це все в 

• 
одІ-ІОМУ молодому кІнемато-

графі. І зовсім молоді, які зро
били тільки по одній корот-

. . 
кометражцt, а скtльки в тих 

фільмах сили, потенції, гар
ного таланту й розуму! Ви 
знаєте, треба руйнувати оті 
рабські міфи про відсутність 

• • 
в нас нашого КІНО , про ВІд-

сутність вас у вашому кіно! 

Тарас ДеІlисетtко. Я н е 
• 

знаю , ДО ЯКОГО ПОКОЛІННЯ Я 

належу- З МОЛОДОГО ВИЙШОВ , 

а до старшого ще не потрапив , 

бо нічого ні в кого зубами не 

виривав. Погляд актора на 
проблеми , про які тут ідеться, 

• - це погляд, насамперед, ІЗ 
• 

середини кадру, а там нtчого 

не змінилося. Звичайно, якщо 
ти потрапляєш у цей кадр. Ще 

• 
до минулого року мен1 вда-

валося туди потрапляти ... 
Юрій Герасимович має ра

цію в багатьох моментах. Хоча 

в 70-х я був ще хлопчиком, 
але пам'ятаю, як руйнувалося 

українське кіно . Тут було ска-
• 

зано, що ми - чи ТІ , що пе-
• 

ред нами , чи пtсля нас - за 

якимись винятками , не роз

виваємо традицій . Це є чу

жорідні тіла . Те саме, що го
ворив щодо акторів Юрій Ге
расимович . Адже мало не у 

двох третинах фільмів зніма
ли тільки московських акторів 
• • • 
1 ще латишшуролІ << ИІ-rостран-

це в>>, бо і неземних акторів 
було дорого . І сьогодні те саме 

• • V - З І-ІlМаЮТЬ рОСІИСЬКИХ ак-

ТОріВ за гроші НТВ . Очевид-
• 

но, ця традицІЯ склалася вже 

історично . Не знаю, мені важ
ко говорити . Я б не розводив 
плачів надгробних, але й не 

• 



радів би занадто. Треба нор
мально жити. В цих умовах 

треба знаходити вихід. Так , 
• • 

ЖИТИ СЬОГОДН1ШНІМ днем , але 

пам'ятати , що сьогодні -
страсна п'ятниця , учора був 
страсний четвер , а завтра буде 
Воскресіння . Це буде, і було, 
• • 
1 СЬОГОДНІ Є . .. 

Лариса Брюховецька. Да-
~ 

ваите послухаємо молодих , 
• • 

як1 сьогоднІ переживають мо-

мент асиміляції на телеба
ченні . Чи відчувають вони 
якийсь дискомфорт, що зби

раються робити далі? 

Олексаидра Хреб1пова. Я 
зняла усього одну роботу, але 
вважаю себе українським 

кінематографістом . Я все жит-
. . 

тя прожила тут 1 все життя роз-
• 

' V 

МОВЛЯЛа рОСІИСЬКОІО МОВОЮ , 
.. . 

але украlНСЬКОЮ ВОЛОДІЮ. 

Зніматиму такою мовою , 
якою Бог дасть. Національна 
проблема виникає тоді , коли 

.. . 
в краІІн є два-три народи , а 

починають бачити тільки 

ОДИН . 

Ось тут поруч сидить Сла

ва Попов , який пішов на те
лебачення , заробив грош і і 
зняв фільм. Наш педагог В ' я
ч ~сл а в Криштофович гово
рить : <<Це непрофесійно>> . Він 
говорить правильно . Але Сл а-

• • • 

Ва ХОТІВ ЗНЯТИ КІНО - І ЗНЯВ. 

Є такий шлях . Є інакший . 
Тобто є шлях , якщо ти хочеш 

знімати . А є , коли ти хочеш 
• V 

сидІти и говорити , що погано 
• • • 

взагал1 , погана плІвка L т.д. 

Ми звертаємо увагу на про

блеми поверхові. Як на мене, 
• 

є одне вирІшення : хочеш 

знімати кіно - знімай . Ти ро
битимеш ue як завгодно . Але 

в~-rбачте, коли людиІ-Іа прихо

дить і каже: <<Я хочу зн імати 
багатосерійну постановку про 
Запорізьку Січ>>. І для цього 

треба зупинитивсевиробниц
тво в Україні - він знімати 

ме . Немає в нього грошей, 
він багато років ходить . Так, 

. 
ВІН дуже Та.JJановита людина , 

• • • 
а.1е ВІН не хоче знІмати КІНО . 

1 ебе хвилюють л юди , пробле
ми людей? Ти береш двох ак-

• • • • • 

О торІВ, зачиняєш І Х у к1мнап 

І й за два тижні зн імаєш фільм. -
І цей фільм буде хороший. 

Лариса Брюховецька. Тобто, 
• • 

мине рІк-два , 1 ми матимемо 

новий фільм Асі Хребтової? 
Олександра Хребтова . Рік. 
Ярослав Попов. Так, я зро

бив фільм. Але це не шлях. 
Чому? Цей фільм - одино

кий паросток у полі . Шлях, 
щоб у зробленому було з ак
ладено третину майбутньої 

роботи . Щоб був посил. Так, 
це був єдиний український 
художній фільм . Дуже при

ємно. Фільм показали на 
<<Молодості>> . Але він був по
казаний тільки раз і все . Те
лебаченню він не потрібен . Я 
не хочу так більше . Навіщо? 

Юрій Іллєико. Але ти в цей 
момент тримав на собі весь 

український кінематограф. 
Цінніше за це навряд чи було 
щось зроблено. Сьогодні це 
одит-т паросток , завтра буде 
два . Почнуть вірити , що мож

лива й така нова форма здо
буття грошей ... 

Лариса Брюховецька. Все-
• • 

ТаКИ ЧУДОВО, ЩО МОЛОДІ ВІрЯТЬ 

в свої сили . Хотілося б ше по-
.. 

слухати ОДНОГО З ТИХ , З ЧИІХ 

фільмів починалося кіно не
залежної України . Фільм 
<<Кисневий голод>> випущений 
1992 року. 

Аидрій Дончик. Я один із 
. . 

ТИХ , ХТО ПрОМІНЯВ KlHO ІІа 

шматок хліба і картинку, що 

дуже схожа на кіно . Мені 
здається, що через телебачен-. ..., 
ня до К ІНО теж можливии 

шлях. Взагал і , всі шляхи , які 
є , придатні , аби був резуль

тат. Тому що та студія , яка хоч 
• • • • V 

1 ЗНІМаЄ ТІЛЬКИ рОСІИСЬКИХ аК-

ТОріВ , зараз збирається разом 
зі студією << 1 + l >>запускати де
сять серій фільму Сергія Ли
сенка . Перша серія буде на 

• 

вщео, а наступна, можливо, на 
• 

ПЛІВКу . 

Другий момент. Тривожить 
не те, що немає людей - вони 

є, і режисери, і актори. Але про

падають професіонали серед
ньої ланки. Бо, щоб стати дру
гим оператором, відчувати 
плівку фактично без експоно
метра, треба не один рік пра

цювати. І ще багато професій 
специфічних для кінематогра
фа зникає. Тому той , хто зараз 

на НТВ працює, нехай працює. 
Був час, коли після Юрія 

Герасимовича мені пропону

вали очолити Департамент 
кіно , і я теж приніс свій па
кет . І там була пропозиція 
знімати на базі кіностудії Дов
женка фільми для Латинської 

Америки. Погані фільми, але 
це дало б змогу заробляти 
гроші на своє кіно. Це дало б 

змогу працювати кіностудіям, . . . .. 
а отже 1 спецtалtстам середньо1 

ланки. Л юди не сиділи б без 
роботи, а студія не здавалася 
б в аренду під бозна-що, а зай
малася б своєІо справою. А вже 
через кілька років зароблені 
кошти дали б змогу розвива
ти і власний кінематограф. Але 

момент був упущений. При
водилась у приклад Хорватія , 
яка під час війни знімала l4 
фільмів у рік. Вони користу
валися послугами, але зароб

лені гроші можна було витра-
. . 

ТИТИ ТІЛЬКИ на КІНО . 

Лариса Брюховеt~ька. А хто 
• 

не захотt в впровадити вашу 

ідею? 
Аидрій Доичик. Ідея пройш

ла як у пісок. Було складено до
кументи , угоди. Вс і були <<За>>, 

але нічого не відбувалося. 

Я думаю, що форми діяль
ності в кіно повинІ-Іі бути 

різними. Зараз знімає Ана

толій Матешко серіал - все-
• •• 

таки хтось там 1 з укран-rсь-

ких кінематографістів працює. 

Там є наші актори, хоч і на 

шостих ролях, оператори. Але. 

якщо ми будемо боротися з 
• 

тим, що хтось щось взагалІ 

робить, то в нас нічого ніко

ли не буде . 

І ще одне. Починають 
знімати рекламу в кіно. Нехай 
ue ЗО секунд, але треба зніма

ти . Згодом потихеньку можна 
вийти і на велике кіно. На хви
лину ... (Пожвавлення} сміх). 

Лариса Брюховеt(ька. Мол о
дим акторам більше поталани

ло. Вони знімаються у режи
сер ів і молодих, і старших. І 

• 
якщо спецtально простежити, 

• 
то виявиться, що навпь за цих 

умов є чимало яскравих по-
v • • 

статеи, талановитих 1 цІкавих. 

Валентина ГpиlfJJK. На по
чатку 90-х прийшли в кіно 



Олексій Богданович , Сергій 
Гаврилюк, Олексій Горбунов , 
Олена Іллєнко, Інна Капінос, 
Артур Лі , І рина Мельник , 
Марина Могилевська, Євген 
Пашин , Ольга Сумська. А 
після того з'явилась нова пле-

• • • 

яда цtкавих Імен, яю, можли-
• 

во, менше знають , якІ зня-

лись усього в одній ролі , але 
• 

встигли цІкаво заявити про 

себе. Це Вікторія Малекторо
вич , Наталя Бочка, Юлія Вол
чкова, Анна Кондаракіс , Да
рина Лобода, Людмила Трав
никова, Олег Савкін, Володи
мир Терещук, Валерія Чума

кова. Може, я не всіх назва-
.... . 

ла, але принаимн1 тих, кого 

вдалося побачити в одній ролі. 
Зокрема в <<Острові любові>> 
Олега Бійми багато зайнято 

• 
МОЛОДІ . 

Людмила Травникова. Я сьо-
. . . . 

годнІ В1дtрвана ВІд усього , вже 
• pU< я вдома, з дитиною - чи-

таю, дивлюсь телевізор . Ми 
туг з вами сидимо, бідкаємось, 
що немає грошей, того й 

іншого. Бідкаємось , що хтось 

винен, хтось загубив кінема
тограф. Ніхто нічого не загу
бив . Послухайте мене, гроші 
можна знайти! Після того, як 
я знялась у Бійми, я пробува

лась на телебаченні. Там мене 
брали, не брали . Не вийшло. І 
я вирішила робити свою про

граму. Знайшла гроші- сама~ 
без продюсера , вже випустила 
пілотні передач і . Але оскіль

ки я вже була вагітна, дове-
• • 

ЛОСЯ ВІД ЦЬОГО ВІДМОВИТИСЬ. 

Поки все так і лишилося. Але 
. .... 

я переконалась - грошІ знаи-

ти можна. Не треба скаржи
тись . Все буде нормально. 

Вставайте і працюйте. Немає 
значення, де ви шукаєте 

• 
грошІ . 

Лариса Брюховецька. На 
• V • • 

нашtи зустрІЧІ є представники 

комерційної студ ії . Богдан 
Жолдак- не тільки сценарист, 

• • ••• 

ВІН ПраЦЮЄ В КІНОКОМПаНІІ 

<<Рось>> й має досвід, як робити 
кіно без державних коштів. 

Богдан Жолдак. Я не хотів 
би, щоб молоді користували

О ся цим досвідом , тому що це 

І заробітчанство . Я хочу інше 
сказати . Тут виникає цікава 

-

ТЕАТР 

проблема , яка стосується не 
• • 

ТІЛ ЬКИ МОЛОДИХ КІНеМаТОГ-

рафістів, а й метрів світового 
кіно. От узяв колись Міке
ланджело Антоніоні нев ідому 
прозу Картасара і зняв «Блоу 

ап>>. Оповіданнячко було ма
леньке, десь на дві сторінки , 

але йому вистачило того но
вого заряду нечуваної енергії 

на повнометражний фільм . 
Зараз на втіху нашої молоді 

.... . 
знаишли можлив Ість малим 

тиражем реалізувати себедуже 
сильн і молоді автори , ваші 

ровесники . Вийшли книги 
<<Тексти >> , << Квіти в темній 
кімнаті>> . Там ми , до речі , мо-

• 
жемо прочитати генІальне 

оповідання Сашка Денисен-
• • 

ка, яке BJH чомусь не реал tзу-

вав як режисер. Сьогодні ав
тори презентують по одному 

• 
оповщанню , так само як ви по 

короткометражuі . Навіть якщо 
• 

це оповІдання недовершен е, 

воно дає колосальну силу, 

енергію , стьоб - те, чого були 
позбавлені старші письменни
ки. Це дає надію. 
Можливо , якщо режисер 

V V 

знаиде цеи клаптик паперу з 
• • 

прозою, яка в Ідп ов Ідатиме 

його баченню, то це спонука-
.... . 

тиме иоrо шукати грош1 на 

фільм, і він знайде шлях, як 

це зробити дешево і швидко. 
Тож закликаю вас до книга

рень , де продаються твори 

молодих письменників. І чи-- . ...... . . 
таите оп маиже знищен І лІте-

ратурні журнали , які в бібліо

теках ще є. 

Ще я хотів сказати щодо мов

ної ситуації. Тут ішлося про си-
• •• о V 

туаЦІЮ украІНСЬКО-рОСІИСЬJ<У . 

Але над нами, вибачте, нависла 

англійська проблема. Чому ба
гато людей знімають фільми без 
слів? Тому що, аби потрапити 
на кінофестиваль, потрібні тит
ри англійською, а це дорого. 

Молоді намагаються обійтись 
кількома фразами, які не потре

бують перекладу, таким чином 

забезпечуючи своєму фільму 

дорогу на майбутній фестиваль. 
Відомо , що український 

кінематограф , скільки він 
існує , здобував нагороди на 

МКФ тільки фільмами націо
нальної тематики . Байдуже, 

• • • •• • 
хто знІмав , 1нод t н еукран-Іцt 

(яскравий приклад - Сергій 
Параджанов) . Тому я вас зак-

.. 
ликаю читати прозу укрЗІнсь-

ких невідомих письменників. 
І там багато є такого , що вка
же шлях на Олімп . 

Лариса Брюховеt<ька. Дореч
но, аби цю тему продовжив ре
жисер Володимир Тихий, ав
тор фjл ьму << Русалонька>>, 
фільму, який має відношення 

• • 
до нацюнального матерІалу. 

Володимир Тихий. Я Андер-
• • • 

сена прочитав 1 провш якІсь 

паралелі . Я хотів би сказати , 
. . ... 

ЩО СЬОГОДНі І СНУЄ ЄДИНИИ 

спосіб робити кіно - це спос іб 
Слави Попова. До речі , на За
ході (приїжджають іноді до нас 
люди і розказують) студенти 
десь беруть грош і , заробляють, 

когось там обдурять, все нор
мально ... Але на Заході трохи 
інша ситуація. Кожен вважає: 
ось зніму дешевий фільм за 5 

. . 
тисяч доларш , вс 1 подивлять-

• V • о 

ся 1 скажуть , якии ВІ Н генІ -

альний, і я піду в люди . У нас, 

поки що і такого немає. У нас 
поки що немає людини з гро

шима, якій цікаво , щоб прий

нятий закон діяв. Тобто в ін 
вклав гроші в цей фільм , і він 

зубами в горло вп 'ється за те , 
що хтось вкрав у нього uсй 

фільм і продає. Немає в нас 

таких людей. Коли у нас це 
буде, тоді все піде. 
Ми тут зібралися і розгля-

. 
даємо тему, яка вщ нас не за-

лежить . Бо хто з 1 І ас сьогодні 
має 1 О мільйонів доларів , шоб 

• • 
взяти частину юнотеатрш в 

Україні , відремонтувати їх і 

зробити в них прокат фільмів 
• • 

1з сучасним техн1чним осна-

щенням. Воскрес іння буде 

дуже близьким , коли знай-
• 

дуться люди , як• вкладуть у 
• 

це грош 1 . 

Лесь Сердюк. Десь через 
• • 

тижден ь один з кtнотеатрІ В 

Києва відкриється з оснащен
ням <<Долбі>>. Щось рухається 
• 
1 в нас. 

Володимир Тихий. Справа в 
• 

тому, що цІ люди спочатку 

фінансуватимуть такі фільми , 
V • 

як згадании серІал , замовни-

ком якого є НТВ . Справді , я 



• 
nриходжу, приношу геІ-наль-

не оповідання Картаса ра , а на 
. 

мене подивляться J скажуть: 

<<А як ти мені гроші повер 
неш , якщо я тобі дам 'іх на 
uей фільм ?>> Якщо у фільмі 

будуть стріляти, вбивати , він 

думає, що ue будуть дивити 
ся. Що це буде цікаво .. Кіно 
буде жити. Але сnочатку буде 

таким, що не задовольняти 

ме журнал <<Кіно-Театр>>, не 
буде видно, що це українсь

кий кінематограф , що це вза

галі кінематограф. Все буде 
танцювати від комерції . Коли 

. 
почнеться якась конкуренцІЯ, 

тобто будуть вбивати , але , 

окрім цього, ще щось фільм 
нестиме і воно буде головним, 

. . . 
а не дш, тод1 щось 1 почнеть-

ся. 

Лариса Брюховецька. Світо
ва мода на вбивання до того 

часу вже пройде ... 
Володимир Тихий. Вона вже 

проходить . 

Михайло Іллєико. Я вже не 
раз говори в Володі Тихому: <<У 
тебе класний сценарій, нази
вається << Ролс-ройс мого діду
СЯ». Два чи ще три роки тому 

його треба було в іднести до 

Міністерства культури. До 
цього сценарію додали б ре

ценз ію Тарас Денисенко , 
Юрій Іллєнко, якшо б ти мені 
довірив, я б додав. Володю, 
чому ти не зробив цього досі? 

Володимир Тихий. Я якраз 

його nереписую ... 
Михайло Іллєико. Володю , 

• 
можна переписувати потІм . 

Цей примірник nринеси все
таки , давай зробимо такий 

експеримент. 

До речі , я разом із колега
ми запропонував Міністерству 
проект , в якому зібрано чи -

. . 
мало коротких оnовІДань ПІД 

назвою <<Україн а - Тепа 

inkognita». Тут і два твоїх сце
нарії. Тут сценарії студентів 

Наталі Коночук, Віри Яковен
ко, Андрія Максименка , Во

лоді Дошука , старших пись

менників , зокрема Богдана 
Жолдака. Давайте будемо пра
цювати на оту критичну масу, 

яка, як правильно сказав Во
лодимир Тихий , має вибухну

ти , але МИ ПОВИНІ-ІЇ бути ДО 

цього готов і . Н е сидіти, не 

чекати , а працювати. Якщо до 
Міністерства культури кож
І-юго дня хтось приходитиме 

з такими сценаріями ... Мож-
ливо, це дивний спосіб вnли

ву, але це спосіб. 
Вадим Скуратівський. Хо

~ тів би до сказаного додати ще 

о 
І -

ТЕАТР 

такий сюжет. На превеликий . . . . . . 
жаль, ІЗ св Іту юно 1 взагал І , з1 

• • 
свпу пкає авторське начало . 

Воно не просто тікає, воно . • 
ЗаМІІ-ІЮЄТЬСЯ ОТИМ , ШО МИ ЗВе-

. . 
МО ТО ГОЛЛІВУдСЬКИМ KLHO, ТО 

масовою культурою. Захід у 
• • 

цьому розумнІНІ - то вже за-

кінчена ділянка. Кінець йому, 
принаймні , найближче деся 

тиріччя. Щось залишається 

тут. І оце <<ШОСЬ>> треба берег
ти у всіх його жанрах. Тут го
ворилося, шо потрібно пра-

• V • • 

цювати серед І·ни ланцІ КІНО . 

Це теж з цієї проблеми. Але 
так само йдеться і про певні 

суто світоглядні зусилля. І на-
·~ кше та сама потвора, отои са-

мий монстр , момона з ' їсть 
. 

нас усІх. 

За цих обставин треба яки
мось чином зберігати тради 

цію . Але як й можна зберегти 
в ситуації , кол и доброд ій 

Вінграновський, якого я дуже 
шаную, говорить про філ ьм 
Михайл а Іллєнка <<Сьомий 

.. 
маршрут», шо це не украІнсь-

ке кіно. Коли доброді й Ми 
хайло Косів nриходить на наш 
кінофакультет і каже , шо цей 

факультет зросійщений і вна

сл ідок цього його nотрібно 
закрити . Що це за ставлення 
до української культури? 

Тут Богдан Жолдак нагадав 
про новелу , за якою ставив 

фільм Антоніоні . Антоніоні 

взяв новелу аргентинського 

автора й нічого страшного не 
. . 

сталося з свповим юнематог-

рафом. Отже , треба робити 
. 

зусилля , Інакше оця сама в 
• • 

широкому розумн-ІНІ амери -
. 

ка:нщи на погл ине нас, 1 все . .. 
ЗаКІНЧИТЬСЯ ЯКИМОСЬ укра І -

НСЬКИМ Тарантіно . А виста
чить дияволу американсько

го Таранті но. 
Лариса Брюховецька. В цих 

словах багато справедливого. 

Мало уваги звертають на цю 

реальність . Хоча і в прийня
тому Законі про кіно закла
дено квоту- ЗО відсотків для 

.. . 
украхнського юно в екранна-

. 
му часІ ... 

Михайло Іллєнко. Буквально 
• • 

два днІ тому менІ довелося роз-

мовляти із заступником Голо
ви Національно!· ради з питань 
телебачення Миколою Слабо-

• • • 
ДЯНОМ 1 ВІН СКаЗаВ, ЩО ТІЛЬКИ-

НО ця цифра прозвучала , як те

леканали (не всі , але деякі) за
явили: ЗО відсотків не може 
бути nросто тому , що ук-

о. . . 
ран-Ісью митцІ не спроможугь-

ся стільки зробити , не нафан
тазують. Друга теза: оскільки 

• 
нашу продукцІю дивитися не 

будуrь, то ніхто не даватиме до 

них рекламу, отже - тупикова 

ситуація . І з цього погляду , 
мовляв, не варто запроваджу

вати ці ЗО відсотків. Ці дві тези 
• • 

я nочув, 1 ме1-н стало страшно. 

Я nевний: навіть одна студія 
імені Довженка , не кажучи про 
кіно Укра1·ни загалом, може 
зробити більше , ан іж ЗО 
відсотків. Ця творча маса у пе
редвибуховому стані. І слава 
Богу! Тільки б nочався якиийсь 
нормальний процес, то не ЗО , 
а значно більше відсотків ук-

•• • 

раtнське юно продукуватиме. 

Олеиа· Єрьоміиа. Я поверну
лась з Москви до Києва через 
родинні обставини. В Москві 
я два роки , навчаточись у 

ВДТКу, водночас розписувала 
. .. 

матрьошки 1 продавала ІХ на 

Арбаті. Заробила гроші й на них 

поставила фільм. Головне- це 
бажання знімати. На перших 
порах я теж говорила: <<Я з Ук
раїни , кіно в Україні не фінан
сується , поставити фільм не

можливо>>. Але це все тривало 

десь півроку . І я відчула, шо 
. . 

пора знІмати, ну 1 ... 

Щойно я повернулася з 
кінофестивалю <<Жінки в кіно>> , 
який відбувався в Парижі . Там 

• 
я стлкувалася здамами-режи-

серами. Виявилось, шо багато 
з них практично самі заробля
ють гроші на фільми. Але у них 

трохи інша nозиція . Вони ка-. . ~ 
ЖутЬ, ТИМ СаМИМ ВОНИ ВІЛЬНІ И 

можуть nоказувати що завгод

но. Справді, фільми дуже 
сміливі. Можливо, тільки зара
ди свободи й не варто самим 

заробляти гроші , а тим більше, 

що там немає цензури . Але це 

цікаво. Спосіб <<сам заробив і 
сам зняв>> там досить пошире

ний. Ми не знали , що таке 
• 

можливо, тому зараз поставленІ 

в жорстку ситуацію . Виходить, 
V ' 

це не єдинии вихщ , зате на -
• V V 

ДlИНИИ . 



Андрій ЦаnліЄІІКО. Я ЛЮДИ
на телевізійна і хочу сказати 
про те , що хвилює телебачен 
ня , кіно, взагалі будь-який 
вид творчої діяльності в Ук
раїні . У нас немає героя, лю-

•• 
дини адекватно1, героя, яко-

. . 
го я шукюо на екранІ 1 за якого 
мені було б боляче . Ця люди
на може перемагати , може 

·-· 
програвати, можна 11 назвати 

Богданом Хмельницьким , 
Полішинелем , ким завгодно , 
але це мусить бути л1одина в 
адекватній ситуації . І якщо й 

не буде , не буде ні цікавих 
сценаріїв , ні кіно. Просто тре
ба жити тим, що відбувається 
ось зараз. 

Лариса Брюховецька. Ду
маю, якоюсь мірою Тарас Де
нисенко у фільмі <<Кисневий 
голод>> створив такого героя. 

Тарас ДеиисеІtко. Але ж 
цього фільму ніхто не бачив ... 

Сергій Наталушко. Я тут 
почув багато думок. У мене 
теж непростий шлях. На жаль, 

так виходить , що не можна 

зараз мені займатися кіноми
стецтвом , тим, про що дума

лось, коли вступав до кінофа

культету. Навіть були момен
ти розпачу. Але я зрозумів 
одне. Кажуть, н емає грошей. 
І я почав замислюватися, що 
ж таке грош.і? Я зрозумів, що 

гроші, як сказала Блаватська , 
- це концентрація енергії. І 

• V 

наша нацІя , на жаль, на uеи 

момент не еконцентрувала 

досить енергії, щоб мати змо
гу фінансувати свої ідеї. 

Енергія нікуди не зникає, 
вона переходить з одного ста

ну в інший. Зараз треба на

копичувати енергію, щоб 
стався той самий вибух , про 

який ішлося. Вибуху без 
енергії не буває. Так, зараз я 

• V V 

справдІ змушении заимат.ися 

О телебаченням, знімати рекла
І му, в ідеокліпи (хоча відеокл і -

. . 
nи МаЮТЬ ЩОСЬ СПJЛЬНе З КІНО-

ТЕАТР 

мистецтвом, дивлячись як це 

робити) . Я, наnриклад, мрію 
створити свою власнутелесту

дію, заробити достатньо енер
гії, щоб мати змогу фінансу
вати свої фільми , а також 
фільми товаришів. І я кожен 
день намагаюся з цим жити і 

це робити. 

Сергій Маслобойщиков. Я є . . 
ЦІЛКОВИТИМ ОПТИМІСТОМ З ПО-

ГЛЯду фінансового житrя кіне
матографа і абсолютним песи-

• v 

MlCTOM З ПОГЛЯду ИОГО ЛЮДИ-

несвітоглядного розвитку. Це 
маленьке <<алавердИ>> до того, 

що сказав Вадим Леонтійович . 
Річ у тім, якщо ви порівняєте 
кінематограф, поt.mнаючи з 50-
х років і до середини 70-х , з 
тим, що відбувається сьогодні, 

• • • 
це, менt здається , речІ, ЯКІ не 

можна зіставляти . З к іно , по 
V 

cyri, пішов глядач. Иому в кіно 
стало цікаво щось інше .. Я не 
збираюсь створювати в кіно 
якісь практичні структури . Я б 
хотів робити фільми. Але я вам 
чесно скажу, я сам винен у 

тому, що не знімаю . Я не . .. . .. 
зюмаю з то1 прост01 причини, 

що в мене немає ідеї. Ніхто, 

мабуть, не сказав би такого . 
Може, це тільки в мене. Може, 

о V • V V 

у вас МlЛЬИОНИ lдеИ ДОСТОИНИХ. 

Але я зовсім не відчуваю себе 
в контакті з глядачем. Я не 

• 
знаю, хто сидить там, з Іншого 

боку. А якщо і знаю, то для них 
я не хочу робити. Я думаю, що 

так відбувається не тільки в 

нашій країні . Це nевного роду 
криза світова. З кіно nішло 

світоглядне начало . В цьому 
сенсі , я думаю, ще довго буде 

така ситуація. Можна зароби-
• • 

ти велик1 грош1 , вкладати в 

кіно , в телебачення, але ... 

В'ячеслав Пілунський. Це 
. 

вже склалося Історично - гл я-

дач потягнувся до видовищ

І-юго кіно. І в нас кіно буде ви

довищним . Але навіть якщо 

професіонали пішли з кіно, 
вони все одно залишаються 

nрофесіоналами. Те ж саме нове 
о о • • 

ПОКОЛІННЯ НаВІТЬ за НИН1ШН1Х 

умов залишається nрофесіона

лами. Два роки тому я працю-
• V • 

вав в американсьюи груп1, яка 

знімаладокументальний фільм 
про євреїв в Україні. Я був там 

майстром по світлу і займався 
організацією. Було важко, але 

•• 
менеджер американськоt ко-

мю-rди сказав мені: << Їдь до Аме
рики . Що тобі тут робити? >> 

V 

Иому дуже сподобалась робота 
тутешніх професіоналів. Мене 

• 
здивувало, коли ВІН сказав, що 

• 
там у них халтурниКІв достат-

ньо. І тому немає сумніву: з'яв
ляться в нас гроші - з'явиться 
кіно. Воно сьогодні не з'яв
ляється саме з державних при

чин. Мене, наприклад, бенте-
. 

жить тшьки те, що я втрачюо 

час . Минають роки, а я лиша
юсь тут. Я вже випадаю з обой
ми того професійного рівня , 
який я можу забезпечити собі 

V 

десь на Заході. И хочеться дре-
• V 

менути, плюнуги на все 1 знаи-

ти собі там місце . Хоча б для 
того , щоб це зробити . Але мені 
так само цікаво тут, в Україні, 

виховувати продюсерів. Їх ви
ховати треба, щоб вони просто 

• • • 
ВІдчували, що МlСцеВІ кадри мо-

жуть виконувати роботу не 
гірше, ніж там. Ацже цікаво , ме-

.. 
неджер американськО! ко ман-

ди пробув тут усього три дні, 
але йому цього вистачило, щоб 

побачити рівень професіоналі
змунаших людей. Ядумаю , що 

нам усім треба перетерпіти, вит
римати цю скругу. «Зіграти в 
ящиК>>, тобто заробляти гроші 
на телебаченні, це , звичайно , 

• 
здорово, але, менІ здається , що 

•• 
це втрата поваги до власно1 

творчості. На телебаченні , на 

новинах - це не заробіток . 
Краще заробляти розмальову

ванням матрьошок. Тому що, 
розмальовуючи матрьошки , 

можна думати про кіно . А пра

ця та телебаченні збиває тебе з 
ритму. В кіно і на телебаченні 
виnускають різні nродукти . Я 
працював на телебаченні , але я 

• 
З І-ІаЮ, ЩО Я ПО-ІНШОМУ СТаВ-

ЛІОСЬ до зображення . Якщо я 
• 

вкладаю туди свою енерпю , 

тоді я вже телеоператор, я вже 

не вернусь в кіно. Але в мене 

є свій шлях, я його обрав, я його 
дотримуюсь . 

Kamepuua Коидратцова. Си

туація в нашій краЇІ-Іі - хоче
мо ми чи не хочемо- відобра
жається на нашому духовному 

житті . Поки що ми цього не 



о 
І -

усвідомлюємо . Ці процеси , 
• • 

МИМОВОЛІ ЧИ HJ, СТОСУЮТЬСЯ 

нашого народу, наших людей, 

і якщо ми не пробуємо зупи
нити їх і зберегти те, що в нас 

було, засобами кіно, то в нас, 
хоч і буде майбутнє , але не 
таке св ітле як хотілося б. 

Богдаи Вержбицький. Сьо
годні головна проблема підго-

• • 
товки юнооператорІв полягає 

. - . . - • 

в поган1и технІЧНІИ оснаще-

ності кінофакультету, застар-
• • • 
ІЛОСТІ ОСВІТЛЮВалЬНОГО устат-

• 
кування, кІнокамер тощо. 

Коли я навчався , компенсу
вати цю нестачу можна було 

• • • 
На КІНОСТуДІ ЯХ, де ЗНІМалИСЯ 

фільми. Під час зйомок сту
денти проходили практику й 

могли оволодівати необхідною 

технікою. Зараз такої можли-
• 

восп немає. 

І , думаю, добре те, що сту-
. . 

денти на вщео чи на шtстнад-

цятиміліметровій плівці нама

гаються знімати. Хоча б ті самі 
відеокліпи. Адже ці кліпи 

потрібні як тре наж. Навіть 

дуже хороші європейські та 
• 

американськІ оператори цим 

займаються. Це свого роду 
сходинка, яку треба пересту

пити , щоб рухатися дал і , де 
• • 

вже <<nрацюють>> ІНШІ понят-

тя - смак, драматургія, аби 

осягнути й передати на екрані, 
• 

насктьки є складними люд-

ські стосунки . Все це ніби-то 
подібне в усі часи й разом з 

• • • 

ТИМ ІСНУЮТЬ СОТН І , ТИСЯЧІ ва-

ріантіВ , які виникають у будь

якій трансформації і раптом 
з' ясовується, що якась одна із 
версій свіжа, ніби відбуваєть

ся відкриття . Кіно взагалі 
• 

пщступне мистецтво, адже тут 
• 

все дуже швидко старІє, ви-

ходить з моди (до речі , час по

яви фільму точно можна виз-
• • 

начити за жІночими зачІска-

ми , тому що саме гримери 

ТЕАТР 

найбільше підпадають під 
вплив моди). У гарних режи-

• 
серш цього немає, вони немов 

би поза часом. У них в кадрі 
обличчя , яке цікаве сьогодні, 
буде цікавим завтра і завжди. 

Те саме оператор. Є влас
не бачення . А як його досяг

ти? Як, наприклад, зробив 
Урусевський , відкривши для 
режисерів обличчя Тетяни 
Самойлової. Оператор не 
може мати якогось аморфно

го зору, він завжди має бути 
• • 

яскраво ІНдИВ Ідуальним. 

Найскладніше- прищепити 

оте особливе бачення моло
дим. Як буває? Ми всі бачи
мо одну й ту ж картинку . За

фіксувавши їі , в одного вий
де зображення як місткий , 

точний , підсумковий образ. А 

в іншого цього не вийде . Це 
особливо виразно бачимо на 

перших роботах студентів. 

Можна легко спостерігати, 
як у них з'являється особли-

• 
ва спосте режлив І сть - це 

• 
дуже ЦІННО . 

В навчальній програмі є 
необхідні дисципліни. Це, як 

у балеті , коли початкуюча ба
лерина спершу стає в першу, 

••• 

другу, третю позицн , виконує 
. 

вправи-розминки, а вже потІм 

починається балет. І дуже 
прикро , коли студенти нама

гаються уникнути тих обо

в ' язкових дисциплін , в 
якийсь момент думати, що це 

неважливо . 

Не менш важливо молодим 
бути готовими до роботи в 

ринкових умовах, коли на 
V 

зи ом ках доводиться працюва-

ти по 12 годин, вкладатися в 
жорсткі строки . Тому підго
товка фахівців тим більше по

винна бути якісною. Я кісна 
• • 

ПІдготовл ен І сть - це на-
• • • 

я в нІсть запаси их вар1анпв для 
V • 

ЗИОМОК, це ВМІННЯ ВИХОДИТИ 

із будь-якої ситуації. І зро-
. . 

ЗуМІЛО , ЩО ОПератори ПОВИННІ 

бути фізично витривалими. 

Лариса Брюховецька. Наша 
розмова стала не лише при

ємним інтелектуальним сnіл
куванням, а й фіксаці єю 
кількох фактів . По-перше, є 
підстави сподіватися, що ЗО 

• • 

вщсоткtв нашого екранного 
•• 

часу таки стануть украtнсь-

кими. По-друге , ваша спок
ійна впевненість у власних 

силах, здібностях, професіо-
• • 

нал 1ЗМl є запорукою того , що 

наступна наша розмова <<Мо
лоде кіно України>> вже буде 

• 

розмовою про створенІ вами 

фільми . 

Режисерські дебюти 
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« Ніагара» , режисер Олександр Візир . 
«Відьма», 2 серїІ·, авт .сценарію і режисер 

Галина Шигаєва. 
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Наталя Мотузка . 

« Голод-33» , режисер Олесь Янчук . 

« Просвітлої дороги свічка чорна» , З сері!, 

документальний, режисер Станіслав Чер-
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н 1левськии. 

1992 
«Кисневий голод», режисер Андрій Дончик. 
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Кіракозова . 

« Цвітіння кульбаби>>, режисер Олександр 
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режисер Дмитро Томашпольський . 
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«Шамара» , режисер Наталя Андрійченко . 

«Співачка Жозефіна і мишачий народ», режи

сер Сергій Маслобойщиков. 

1994 
«Юденкрайз, або Вічне колесо», режисер 

Василь Домбровський. 

1995 
«Жорстока фантазія», режисер Олена Де

м ' яненко. 

Короткометражні. Об'єднання «Дебют» 
(1987 - 1994). 

1991 
«Поскриптум», режисер Валентин Бойко, 

«Суржик>' , режисер Сергій Шевченко, 

«Мана», режисер В . Михайлов , 

« Родимка», режисер Любов Дроздовська

Галатіна , 

« Пудель», режисер Т. Черкашина, 

«Яма», режисер Світлана Ільїнська . 

1992 
«Сорочка зі стьожкою», режисер Василь 

Домбровський, 

«Похмурий ранок», режисер І гор Миленко . 
«Спілка одноногих» , режисер Олександр 

Сталяро в. 

«Загальна картина була гарна», режисер Євген 

Солнцев . 

«Каїн», режисер Володимир Дяченко , 

«Стріл» , режисер Олена Риндя . 

1993 
«Зів ' яла сакура в моєму саду», режисер Олег 

Чорний . 

«Трамвай везіння», режисер Ганна Гресь. 

«Все минає» , режисер Наталя Манасера-Талан. 

«Три плачі над Степаном», режисер Володи

мир Шалига. 


